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Znění dotazu:  

Jako starosta obce XXX jsem byl již 2x ,vždy po půlnoci, vyzván policisty místního odděl. 

PČR, abych zabezpečil odchyt volně pobíhajícího psa. Je tento postup správný? Odchytovou 

službu vzhledem k velikosti obce nemáme. 

Nechal jsem však vyrobit velkou klec pro tyto případy. Nejbližší útulek pro psy je cca 35 km 

daleko. Ve velkých obcích tento problém zabezpečuje městská policie. 

 

Odpověď:  

 

Vážený pane starosto, 

 

právní úprava této problematiky je bohužel poměrně roztříštěná. Kompetenčním základem je 

§ 13b odst. 1 písm. c) zákona č. 246/1992 Sb., na ochranu zvířat proti týrání, podle něhož 

obec může k regulaci populace toulavých a opuštěných zvířat provést odchyt toulavých a 

opuštěných zvířat osobou odborně způsobilou k výkonu této odborné veterinární činnosti 

podle veterinárního zákona. 

 

Doplníme-li toto ustanovení pravidlem, podle něhož je to právě obec, která je odpovědná za 

udržování veřejného pořádku na svém území, není možné považovat za pochybení, jsou-li 

v záležitostech tohoto typu oslovovány obecní orgány.  

 

Litujeme, že pro Vás nemáme lepší zprávu. 

 

Nad rámec uvedeného podotýkáme, že v novém občanském zákoníku je nově upraven nález 

zvířete, citujeme konkrétní ustanovení pro Váš případný zájem:  

 

§ 1058 

 

(1) Je-li nalezeno zvíře, u něhož je zjevné, že mělo vlastníka, oznámí nálezce nález bez 

zbytečného odkladu obci, nelze-li z okolností poznat, komu má být vráceno. 

 

(2) Osoba, která nalezené  zvíře  opatruje,  o  ně pečuje jako řádný hospodář, dokud se jej 

neujme vlastník. 
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§ 1059 

 

(1) Je-li   nalezeno   zvíře   zjevně  určené  k  zájmovému  chovu  a nepřihlásí-li  se o ně nikdo 

do dvou měsíců od vyhlášení nálezu, nabude k němu nálezce vlastnické právo. 

 

(2) Prohlásí-li  nálezce  obci, že zvíře nabýt nechce, a svěří-li obec zvíře  neodvolatelně  

osobě,  která  provozuje útulek pro zvířata, může tato  osoba  se zvířetem volně nakládat, 

pokud se o ně nikdo nepřihlásí do  čtyř  měsíců  ode  dne,  kdy  jí  bylo  zvíře svěřeno. Byl-li 

nález vyhlášen až po předání zvířete, počne lhůta běžet od vyhlášení nálezu. 

 

§ 1060 

 

Prohlásí-li nálezce obci, že nalezenou věc nabýt nechce, přechází jeho právo  věc nebo 

výtěžek za ni stržený užívat a nabýt na obec, na jejímž území  byla  nalezena. Nabytím 

vlastnického práva vzniká obci povinnost zaplatit nálezci nálezné. 

 

§ 1061 

 

Nálezci,  který  nález  neoznámí, přisvojí si jej nebo jinak poruší své povinnosti,  nenáleží  

úhrada  a  nálezné, ani nemůže nález užívat nebo nabýt  k němu vlastnické právo podle 

ustanovení tohoto zákona o nálezu. Tím není dotčena jeho povinnost nahradit škodu. 

 

§ 1062 

 

Nalezne-li  nějakou věc několik osob zároveň, jsou oprávněny i zavázány společně a 

nerozdílně. Spolunálezcem je i ten, kdo věc spatřil a snažil se ji dosíci, třebaže se jí dříve 

uchopil někdo jiný. 

 

Vypracoval: Mgr. Jan Bartonička 

Ověřil: Mgr. Kateřina Malá 

 

 

Upozorňujeme, že tuto službu (odpovědi, rozbory, rešerše) poskytuje Sdružení místních 

samospráv ČR výhradně zástupcům členských obcí, a to bezplatně za podmínky řádné 

úhrady členských příspěvků. Je zcela na tazateli, zda danou odpověď (rozbor, rešerši) 

bude akceptovat. 

 


